
פון אונזער הייליגער וויינגאָרטעןמכרם רבותינו

א גליון עוללות הכרם / אלכסנדר

משנכנס אדר מרבים בשמחה 
פון  ציווי  די  תורה  די  אין  מיר  געפונען  פרשה  אונזער  אין 
מִדְבַר שֶׁקֶר תִּרְחָק, און ווי הרה"ק דער רבי רבי זושא פון האניפאלי 
"תרחק"  ליגנט,  זאגן  דורך  שקר"  "מדבר  געטייטשט  האט  זי"ע 

ווערט מען ח"ו דערווייטערט פונעם אייבישטער.

הרה"ק דער רבי רבי בונם פון פרשיסחא זי"ע האט געזאגט, 
זיך  פון  ענין  אן  תורה  די  אין  ערגעץ  אין  נישט  געפונען  מיר  אז 
'דערווייטערן' פון א געוויסע זאך, אין די תורה געפונט מען נאר 
צו  'מוּתָּר'  אדער  טוהן  צו  'אָסוּר'  אדער  זענען  וואס  זאכן  זאכן 
צו  זיך  איד  א  פאר  נישט  קיינמאל  הייסט  תורה  די  אבער  טוהן, 
'דערווייטערן' פון זאכן, אויסער דא ביי דער ענין פון ליגנט שטייט 
אין די תורה די איינציגסטע מאל מִדְבַר שֶׁקֶר "תִּרְחָק" אז מ'דארף 
די  ווייזן  צו  איז  דעם  צו  סיבה  די  און  דערפון.  דערווייטערן  זיך 
הארבקייט פון ליגנט אז דאס איז אזא הארבע זאך אז מען דארף 
)שפת  מער.  וואס  דערפון  דערווייטערן  זיך  און  אנטלויפן  טאקע 

אמת(

תפארת שמואל  פון מרן דער  ווערטער  די  זענען  ווי פאסיג 
זי"ע אויפן מאמר חז"ל אין מסכת ביצה "הרוצה שיתקיימו נכסיו 
יטע בהם אדר" ווער עס וויל אז זיין פארמעגן זאל זיך האלטן, זאל 
ער איינפלאַנצן אין זיי אן אַדָר-בוים וואס דאס איז גאר א גרויסע 
און שטארקע בוים און עס האלט זיך פאר גאר א לאנגע צייט )און 
ווי רש"י ערקלערט דארט איז דאס גאר א חשובע בוים, און עס באקומט א 'נאמען' 

וואס קלינגט אפ גאר ווייט אז "ראובן האט אן אדר בוים אין זיין פעלד", און ממילא 

און  וויסן  וועט  יעדער  ווייל  איהם,  פון  פעלד  זיין  צונעמען  נישט  קיינער  קען 

געדענקן אז ס'איז זיין פעלד צוליב דעם טייערן בוים וואס ער האט אין איר, און 

מענטשן ווייסן און רעדן פון איהם און פון זיין פעלד(.

דרכו  פי  על  זי"ע  שמואל  תפארת  דער  טייטשט  דעם  מיט 
געווען  איז  ער  וועלכע  מיט  האמת  מידת  געוואלדיגע  זיין  -מיט 
אויסגעצייכנט ווי באקאנט- "הרוצה שיתקיימו נכסיו" דער וואס 
וויל אז עס זאלן זיך האלטן ביי איהם זיינע רוחניות'דיגע פארמעגן 
די  אדר"  בהם  "יטע  אז  עצה  הויפט  די  איז  מצוות,  און  תורה  פון 
אלעס  זאל  ער  א'מת,  ד'ברך  ר'אש  תיבות  ראשי  איז  אדר  ווארט 
און  פאַלשייקט  מיט  נישט  שמים,  לשם  און  אמת  אן  מיט  טוהן 
זיך נאַרן מיט שקרים און דמיונות, און נאר אזוי וועלן זיך האלטן 

שטארק ביי איהם זיינע תורה און מצוות וואס ער טוט.

אזוי אויך האט דער תפארת שמואל געזאגט "משנכנס אדר 
א'מת  ד'ברך  ר'אש  דעם  מקיים  איז  איינער  אז  בשמחה"  מרבים 
אייבישטער'ס  א אמת'דיגקייט פארן  זיינע מעשים מיט  און טוט 
וועגן, טוט ער מיט דעם פאַרמערן און ברענגן אויף זיך אסאך גוטע 
מיט  הימל  אין  אויבן  שאפט  ער  וואס  שמחה  די  דורך  השפעות, 
זיינע אמת'ע מעשים, און דאס מאכט איהם פאר א כלי צו קענען 

באקומען השפעות טובות וואס מ'וועט איהם שענקן פון הימל.
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הִקְדִים שִׁקְלֵיהֶם לִשְׁקָלָיו

מבטל געווען די גזירה פון המן
וואס איז די קשר און שייכות צווישן "פרשת שקלים" 

און דער "חודש אדר" מיט וועלכע די מצוה גייט צוזאמען. 

דער אלטער רבי מרן רבינו יחיאל זי"ע ערקלערט דעם ענין, 
צו  הרשע  המן  פון  טענה  די  אין  געפונען  מיר  וואס  לויט 

אחשורוש "יֶשְׁנוֹ עַם אֶחָד מְפֻזָר וּמְפרָֹד" אז די אידן לעבן ח"ו 

מיט 'פירוד לבבות' און שנאה צווישן זיך און זיי זענען נישט 

באחדות, און ווי חז"ל זאגן )אין מדרש און אין ירושלמי( אז דער דוֹר 

זיי  וויבאלד  געווען רשעים אבער  זענען טאקע  אַחְאָב  פון 

האבן נישט געהאט קיין שנאה און קנאה, דעריבער האבן זיי 

געווינען זייערע מלחמות, ווייל די כוח פון אחדות איז זייער 

גרויס. אבער אין די צייטן פון המן הרשע האט יא געהערשט 

א שנאה צווישן אידישע קינדער רח"ל, און דעריבער האט 

קענען  זיך  ער  וועט  דאָסמאָל  אז  געוואוסט  הרשע  המן 

שטארקן איבער זיי און זיי וועלן נישט געווינען קעגן איהם, 

וויבאלד עס פעלט זיי אחדות.

געהערט  האט  המלכה  אסתר  נאר  ווי  דעריבער  און 

פון די שלעכטע גזירה, האט זי געזאגט פאר מרדכי הצדיק 

"לֵךְ כְּנוֹס אֶת כָּל הַיְהוּדִים" קודם כל דארף מען פאררעכטן 

איז  דעם  צו  עצה  די  און  אידן,  ביי  אחדות  פון  ענין  דער 

'צוזאמצונעמען' די אידן אז זיי זאלן זיך האלטן אינאיינעם 

"וְצוּמוּ  טוהן  זיי  זאלן  אויך  ווי  אחדות.  און  ליבשאפט  מיט 

עָלַי" זיי זאלן פאַסטן פאר 'מיר' און פאר מיין זכות, און נישט 

פאר זייער אייגענע ישועה, נאר פילן קודם די צער און די 

צרה פון א צווייטע איד מער ווי די אייגענע צרה, וואס דאס 

איז די ריכטיגע אהבת ישראל ליב צו האבן א צווייטן מער 

ווי זיך אליינס. 

וידוע לפני מי  גלוי  י"ג:(  )מגילה  זאגן אונז חז"ל  און דאס 

שאמר והיה העולם שעתיד המן לשקול שקלים על ישראל, 

אייבישטער  דער  אז   - לשקליו  שקליהם  הקדים  לפיכך 

האט 'מקדים' געווען און שוין געגעבן פריער פאר די אידן א 

מצוה פון מחצית השקל וואס דאס זאל זיין קעגן די שקלים 

קענען  צו  אחשורוש  פאר  געבן  געוואלט  האט  המן  וואס 

-זאגט  איז  דעם  פון  ענין  דער  און  אידן.  די  אויס'הרג'ענען 

מרמז  איז  השקל  מחצית  וויבאלד  זי"ע-  רבי  אלטער  דער 

אויף דער ענין פון אחדות און אהבת ישראל, אז יעדער איד 

זיך, און ער איז באהאפטן צו  איז נאר א האלבע זאך פאר 

אנדערע אידן כדי צו זיין גאנץ, און ממילא דאס איז דאָך דער 

תיקון קעגן די שלעכטע עצה פון המן וואס האט געוואלט 

זענען  זיי  וויבאלד  קינדער  אידישע  אויף  שליטה  א  האבן 

נישט געווען באחדות...

)ספה"ק ישמח ישראל, לראש חודש אדר(

כִּי תִשָׂא אֶת ראֹשׁ בְּנֵי יִשְׂרָאֵל

די ענוה פון כלל ישראל
)שמו"ר ל"ט א'( אז דער לשון  מדרש  חכמינו ז"ל זאגן אין 

"כי תשא" וואס שטייט ביי די מצוה פון מחצית השקל, איז 

א לשון ווי איינער וואס מאָנט א חוב פון זיין חבר וואס איז 

איהם שולדיג, א לשון פון )דברים כ"ד( כִּי 'תַשֶׁה' בְרֵעֲךָ.

כוונה  די  מסביר  איז  זי"ע  שמואל  תפארת  דער  מרן 

פונעם מדרש, אז דא ליגט א געוואלדיגע לימוד זכות אויף 

כלל ישראל, וויבאלד אידישע קינדער שפירן זיך שטענדיג 

האבן  זיי  אז  ווייסן  זיי  אייבישטער,  צום  חובות'  'בעלי  ווי 

נאך קיינמאל נישט גענוג געטוהן אין עבודת השי"ת און זיי 

זענען נאך שולדיג פארן רבונו של עולם נאך און נאך, און 

אויך דאס ביסל וואס זיי האבן שוין יא געטוהן איז נישט מיט 

פונעם  הילף  מיט'ן  אויך  נאר  כוח,  און  זכות  אייגענע  זייער 

טאקע  אייבישטער  דער  האט  דערפאר  און  באשעפער. 

געהייסן נוצן די מחצית השקל וואס אידן האבן געברענגט 

אין מדבר, צו מאכן דערפון די 'אדנים' די שוועלן פארן משכן, 

וואס דאס איז א זאך וואס ווערט טאקע געלייגט אויפן ערד 

און איז ווי א קליינע צוטרויטענע זאך, אבער דאָך זענען זיי 

דער פודאמענט און יסוד אויף וואס דער גאנצע משכן האט 

זיך געהאלטן, ווי דער כלי יקר איז מאריך אין דעם, צו ווייזן 

זיך  האלטן  וואס  ישראל  כלל  פון  ענוה  די  פון  חשיבות  די 

קליין, און אויף די מידה פון ענוה שטייט גאנץ כלל ישראל 

און זיי האבן א קיום.

און חז"ל זאגן דאָך אז ווער עס האלט זיך קליין, איהם 

גאר  איהם  דערהייבט  און  אויף  אייבישטער  דער  הייבט 

מחצית  פון  מצוה  די  ביי  טאקע  שטייט  דערפאר  הויעך. 

השקל "כִּי תִשָׂא אֶת ראֹשׁ בְּנֵי יִשְׂרָאֵל" ווייל דורך זייער ענוה 

און זיך האלטן ווי בעלי חבות, וועט זיי הקב"ה אויפהייבן.

)ספה"ק תפארת שמואל כי תשא אות ב'(
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וְאֵלֶה הַמִשְׁפָּטִים אֲשֶׁר תָּשִׂים לִפְנֵיהֶם
געטייטשט,  האט  זי"ע  אמשינאוו  פון  מנחם  רבי  הרה"ק 
זאל  ער  אז  רבינו  משה  צו  געזאגט  האט  אייבישטער  דער 

פאָרלייגן די משפטים און דינים פון די תורה הקדושה פאר כלל 

ישראל, אז עס זאל שטיין "לִפְנֵיהֶם" אזויווי א וואַנט פאר זיי, ווי 

א מויער וואס לאזט נישט אדורכגיין און עוֹבֵר זיין דעראויף ח"ו.

)ימות עולם(

אִם כֶּסֶף תַּלְוֶה... אֶת הֶעָנִי עִמָךְ 
די משנה זאגט )אבות פרק ו' משנה ט'( בִּשְׁעַת פְּטִירָתוֹ שֶׁל אָדָם 

אֵין מְלַוִין לוֹ לְאָדָם לֹא כֶסֶף וְלֹא זָהָב וְלֹא אֲבָנִים טוֹבוֹת וּמַרְגָלִיוֹת 

בִּלְבָד, ווען א מענטש ווערט נפטר  אֶלָא תּוֹרָה וּמַעֲשִׂים טוֹבִים 

וועלן איהם נישט באגלייטן קיין גאלד און זילבער און דיימאנטן, 

אויף  געטוהן  האט  ער  וואס  טובים  מעשים  און  תורה  די  נאר 

מיט  וועלט.  יענער  אויף  איהם  מיט  מיט  גייט  דאס  וועלט  די 

זי"ע  רבי מנחם מענדל  - הרה"ק  רבי  דער קאצקער  דעם האט 

געטייטשט דעם פסוק "אִם כֶּסֶף תַּלְוֶה" אויב דו ווילסט אז דיין 

געלט זאל דיר באגלייטן, "אֶת הֶעָנִי" זאלסטו געבן צדקה פאר 
ארימעלייט, "עִמָךְ" ווייל נאר דאס וועט בלייבן מיט דיר נאך דיין 

הונדערט און צוואנציג.                               
)עמוד האמת(

עֲלֵה אֵלַי הָהָרָה וֶהְיֵה שָׁם
הרה"ק רבי יחזקאל פון קאזמיר זי"ע האט אמאל געזאגט 
פאר א חסיד ביי וועמען ער האט מרגיש געווען אז זיין קאפ איז 
ווייט  ערגעץ  מחשבות  זיינע  מיט  שוועבט  ער  נאר  דא,  נישט 
אוועק אויפן יריד: די תורה הק' זאגט וַיאֹמֶר ה' אֶל משֶֹׁה עֲלֵה אֵלַי 
הָהָרָה וֶהְיֵה שָׁם, לכאורה וואס באדייט די ווערטער "וֶהְיֵה שָׁם", 
אודאי אויב משה רבינו וועט ארויפגיין אויפן בארג סיני דאן וועט 
ער דאָך דארט זיין. נאר דאס איז א רמז אז אויב מ'וויל מקבל זיין 
תורה פון א רבי'ן דארף מען מקיים זיין "וֶהְיֵה שָׁם" און זיין דארט 
אינאנצן, אויך מיט די מחשבה, ס'איז נישט גענוג אז בלויז דער 
גוף קומט צו גיין, נאר דער מענטש מוז דארט זיין אויך מיט די 

מחשבה, ווייל אז נישט געפונט ער זיך בכלל נישט דא.
)מאמר יחזקאל(

דברי תורה אויף פרשת השבוע און ענינא דיומא פירותיך מתוקים

רבותינו  תפארת  ספר  אין 
דערציילט הרה"ח ר' לייביש מאקאווער 
ז"ל: געווען איז אין פוילן גאר א גרויסע 
קראנקע  אסאך  זייער  וואס  דאקטער, 
אונטער  אַפּערירן  געלאזט  זיך  האבן 
אויף  מען  האט  געזאגט  הענט,  זיינע 
הענט'  'גאלדענע  האט  ער  אז  איהם 
אפעראציעס  זיינע  אויס  פירט  און 
און  געניטקייט  מאָס  זעלטענע  א  מיט 
דערוועגן  דערציילט  שוין  )ווי  פונקטליכקייט. 
באריכות אין די מאמרים פון "נוטעי הכרם" אין אונזער 

גליון(

איינער  אז  אמאל  פאסירט  האט 
תפארת  דער  מרן  פון  קרובים  די  פון 
האט געדארפט אדורכגיין  זי"ע  שמואל 
אַפעראַציע  קאָמפלעצירטע  א  זייער 
גרויסע  א  האבן  געדארפט  מ'האט  און 
דער  איז  דעריבער  דערצו,  מומחה 
תפארת שמואל זעלבסט מיטגעגאנגען 
צום דאקטער, כדי צו בעטן און שְׁתַּדְלֶ'ן 
דעם  אָננעמען  זאל  דאקטער  דער  אז 
פאציענט און איהם אפערירן. ווען דער 
איבער  געהערט  אבער  האט  דאקטער 
וואס עס רעדט זיך, האט ער אפגעזאגט 
דעם פארלאנג, וויבאלד עס איז געווען 
אפילו  און  אפעראציע,  שווערע  א  גאר 
ער האט נישט געוואלט נעמען אחריות 
האט  שמואל  תפארת  דער  דעראויף. 
ממש  זיך  און  נאכגעלאזט  נישט  אבער 
איינגעבעטן ביים דאקטער אז ער זאל 
דער  ווען  אפעראציע.  די  אננעמען  יא 

דאקטער האט געזען אז דער רבי לאזט 
געווען  מחליט  ער  האט  נאך,  נישט 
אויסצונוצן די געלעגנהייט און ער האט 
דערציילט פארן תפארת שמואל אז זיין 
שוועסטער איז זייער קראנק, און אויב 
דער רבי וועט צוזאגן א רפואה שלימה 
ער  איז  אזוי  נאר  שוועסטער,  זיין  פאר 
שווערע  די  אונטערצונעמען  זיך  גרייט 
אפעראציע. דער תפארת שמואל האט 
זיין  איבער  דאקטער  דעם  געפרעגט 
מאמע'ס  איר  און  נאמען  שוועסטער'ס 
מבטיח  דערביי  האט  ער  און  נאמען, 
און  ווערן.  געזונט  וועט  זי  אז  געווען 
לכבוד דעם האט דער דאקטער טאקע 
אפעראציע,  די  אנצונעמען  באוויליגט 
דורכגעפירט  שפעטער  האט  ער  וואס 

מיט גרויס הצלחה.

ווערטער  די  אז  זאגן  צו  איבריג 
געווארן  מקויים  זענען  צדיק  פונעם 
שוועסטער  דאקטער'ס  דער  און 
איז  זי  שלימה,  רפואה  א  געהאט  האט 
כוחות  די  צו  צוריקגעקומען  גענצליך 
און זיך ערהוילט פון די שווערע מחלה. 
דעמאלטס  פון  אז  זיך  פארשטייט  און 
גרויסער  דער  האט  ווייטער  און 
דאקטער געהאט גרויס דרך ארץ פארן 
געהאט  האט  וועלכע  שמואל,  תפארת 
האט  און  טיר,  אפענע  אן  איהם  ביי 
האבן  וואס  אידן  אהינגעשיקט  כסדר 
געדארפט צוקומען צום דאקטער. מיט 
גרויס  און  הטוב  הכרת  באזונדערע  א 
דאקטער  דער  זיך  האט  געטריישאפט 
וואס  מענטשן  אלע  די  מיט  אפגעגעבן 

דער רבי האט איהם געשיקט.

נאך  שוין  שפעטער,  יארן  מיט 
שמואל  תפארת  פונעם  הסתלקות  די 
צום  געקומען א חסיד  איז אמאל  זי"ע, 
יצחק  רבינו  מרן  הי"ד  רבי  לעצטער 
ישועה  א  אויסצובעטן  זיך  זי"ע,  מנחם 
פאר זיין פרוי וואס איז קראנק געווארן 
רבי  דער  ל"ע.  מחלה  ביטערע  די  מיט 
און  בקשה,  זיין  אויסגעהערט  האט 
צו  דווקא  ווענדן  זיך  געהייסן  איהם 
יענעם דאקטער דער מיט די גאלדענע 
הענט, אז ער זאל אדורכפירן די נויטיגע 
מען  האט  אזוי  איר.  אויף  אפעראציע 
געטוהן, מ'האט געברענגט די קראנקע 
פרוי קיין ווארשא צום גרויסן דאקטער 
שווערע  די  געמאכט  האט  ער  און 
אפעראציע וואס איז אדרוך בשלום, און 
די פרוי האט נאך זוכה געווען צו לעבן 

עטליכע יאר נאכדעם. 

דאקטער  דער  האט  שפעטער 
דערציילט איבער א אויסערגעווענליכע 
ערשיינונג וואס ער האט געהאט בשעת 
ער  קראנקע,  די   אפערירט  האט  ער 
האט געפילט ווי ער טוט ממש גארנישט 
טוט,  ער  וואס  נישט  אפילו  ווייסט  און 
וואונדערליכע  א  עפעס  כאילו  נאר 
אומזעהבארע האנט טראָגט ארום זיינע 
אפעראציע  די  אדורך  פירט  און  הענט 
איז  דאקטער  דער  איהם.  אנשטאט 
דאס  אז  איבערצייגט  שטארק  געווען 
געטליכער  צדיק'ס  דעם  געווען  איז 
האנט וואס האט איהם געהאלפן מאכן 

די אפעראציע.

א וְרַפּאֹ יְרַפֵּ

הרה"ק רבי מנחם מענדל פון קאצק זי"ע האט געטייטשט:
אויב דו מיינסט אז דו ביסט שוין בשלימות, "אִם בַּמַחְתֶּרֶת" אז דו וועסט גוט גראָבּן, 

"יִמָצֵא הַגַנָב" וועסטו שוין טרעפן דיין יצר הרע.
א נקודה...

מצות מחצית השקל

חכמינו ז"ל דערציילן אונז אז אינעם ערשטן טאג פון חודש 
זיין פאר  אדר האט מען שוין געלאזט אויסרופן און מודיע 
די  פאר  השקל  מחצית  א  געבן  מ'דארף  אז  ישראל  כלל 
חודש  ראש  פון  אנגעהויבן  יאר  קומענדיגן  פונעם  קרבנות 
איז  וועלכע  השקל  מחצית  פון  מצוה  די  איז  עס  ווי  ניסן. 
אנגעגאנגען יערליך אין די צייטן פון בית המקדש, און גאנץ 
כלל ישראל האט געמוזט אנטייל נעמען און געבן א האלבע 
שקל וואס פון די געלט האט מען איינגעקויפט אלע 'קרבנות 
וואס  המקדש  בית  אין  זאכן  פארשידענע  נאך  און  ציבור' 

דארף קומען פון די געלט פונעם גאנצן ציבור.

אלע שקלים וואס מ'האט געברענגט אין בית המקדש אריין, 
ה'  כָּ )'לִשְׁ צימער  ספעציעלן  א  אין  אריינגעוואָרפן  מען  האט 
ווי עס האבן זיך אנגעזאַמלט די שקלים.  אינעם לשון פון חז"ל( 

למעשה האט מען נישט געדארפט 'אלע' שקלים צו קענען 
גענוג  אריינגעקומען  איז  עס  ווייל  דערמיט,  קרבנות  קויפן 
און נאך געלט, אסאך מער ווי עס קאָסטן די קרבנות ציבור, 
דעריבער פלעגט מען בלויז אפשיידן 'תרומת הלשכה' דריי 
און  לשכה  אינעם  אריינגיין  מען  פלעגט  יאר  דורכ'ן  מאל 
דריי פושקעס, און  )דריי מאל  דריי פושקעס מיט שקלים  אנפילן 
יעדע פושקע האט געהאלטן איז זיך דריי סאה, סך הכל 29 סאה במשך די 

גאנצע יאר( וואס דאס זענען גענוצט געווארן אויף די קרבנות, 

אנדערע  פאר  גיין  פלעגן  שקלים  איבערגעבליבענע  די  און 
וויכטיגע צוועקן וואס זענען געווען נוגע פארן כלל.

והייתם נקיים מה' ומישראל

די  זאגן  חז"ל  וואס  ברענגן  צו  אינטערסאנט  איז  עס 
געוואלדיגע זהירות וואס מ'האט געדארפט האבן ווען מ'איז 
אריינגעגאנגען אין יענעם צימער אפשיידן די תרומה. דער 
וואס איז אריין, האט נישט געמעגט האבן א זוים וואס איז 
גענייט ביים עק פון זיין בגד )א שטיקל סחורה וואס איז איבערגעבויגן 
און צוגענייט ווי דער שטייגער איז ביים נייען מלבושים( אויך נישט מיט 

קיין שיך, תפלין, אדער א קַמיע וואס הענגט אויף איהם, ווייל 
אין די אלע פלעצער איז מעגליך צו באהאלטן געלט, און כדי 
מ'זאל איהם נישט קענען חושד זיין אז בשעת ווען ער איז 
אריין אפשיידן די תרומת הלשכה האט ער גענומען עפעס 
פאר זיך, דעריבער האט ער געמוזט גיין אנגעטוהן אויף אזא 

אופן וואו מ'קען גארנישט באהאלטן. 

און די משנה זאגט נאך מער, ווייל אויב וואלט דער שליח )וואס 
האט אפגעשיידט די תרומת הלשכה( אָרים געווארן שפעטער ח"ו, 

צוליב  געשען  ס'איז  אז  באַרעדן  דאָך איהם מענטשן  וועלן 
ווייטער  צימער.  פונעם  גע'גַנב'עט  האט  ער  ווייל  עונש  א 
אויב ער וועט רייך ווערן וועט מען דאָך זיכער שמועסן אז 
זיין רייכטום קומט פון יענע גניבה. און חז"ל זאגן אז א איד 
דארף בלייבן ריין אין די אויגן פון מענטשן פונקט ווי מ'דארף 
זיך היטן אין די אויגן פון הקב"ה, אזויווי ס'שטייט אין פסוק 
רָאֵל. און דערפאר האט ער  )במדבר לב( וִהְיִיתֶם נְקִיִים מֵה' וּמִיִשְׂ

זיך געמוזט דערווייטערן פון יעדן חשד.

אין ירושלמי שטייט אויך, אז במשך די גאנצע צייט ווען דער 
שליח איז געווען אינעווייניג נעמען די תרומת הלשכה, האט 
מען גערעדט צו איהם פון אינדרויסן און ער האט געמוזט 
קיין  נישט  באהאלט  ער  אז  זיכער  מאכן  צו  כדי  ענטפערן, 

געלט אין זיין מויל...

חביבות המצוה

די משנה זאגט אויך )שקלים פ"ג מ"ג( אז די שטוב מענטשן פון 
רבן גמליאל פלעגן שיקן א שליח מיט זייער מחצית השקל 
אז ער זאל עס אריינוואַרפן אינעם לשכה ממש דעמאלטס 
ווען דער שליח איז אריינגעגאנגען אפשיידן די תרומה, ווייל 
'טאקע'  זאל  השקל  מחצית  זייער  אז  געוואלט  האבן  זיי 
אריינגיין אינעווייניג און זיין פון די אויסדערוועלטע שקלים 

פון וועלכע מ'גייט קויפן די קרבנות.

אוצר
הכרם

 אן אוצר פון ידיעות וענינים, 
בענינא דיומא ובפרשת השבוע



ג גליון עוללות הכרם / אלכסנדר

אינטרעסאנטע  א  געברענגט  ווערט  צדיק  בית  ספר  אין 
פון  חסידים  צוויי  מיט  פאַרלאָפן  זיך  איז  וועלכע  פאסירונג 
געהאט  האבן  ביידע  וועלכע  זי"ע  איגר  לייבעלע  רבי  הרה"ק 
קינדער וועלכע האבן געליטן פון די 'מחלת הנפילה' )עפילעפסיע( 
פארלירן  פלוצלינג  אָפטמאָל  פלעגן  זיי  וואס  דורך  רח"ל, 
זייער באוואוסטזיין און פאלן אין חלשות צו די ערד, א זאך 
וואס האט זיי געפערליך געפּלאָגט און געשטערט פון אנגיין 

געהעריג מיט'ן לעבן.

די חסידים זענען אסאך געקומען צו זייער רבי'ן רבי לייבעלע 
זי"ע און זיך אויסגעוויינט פאר איהם דאס הארץ אויף זייער 
זיי קיינמאל גארנישט  ביטערע צרה, אבער דער צדיק האט 
און  צובראכן  געבעט.  זייער  אויף  געענטפערט  באזונדער 
פאַרקלעמט זענען זיי ארומגעלאפן צו נאך פילע צדיקי הדור, 
און געפרואווט פארשידענע סגולות און קמיעות וואס מ'האט 
זיי אלס אנגעבאָטן פאר א רפואה פאר זייערע קינדער, אבער 
די  זענען  ליידער  און  געווירקט,  גארנישט האט  אָן ערפאלג, 

קינדער געבליבן קראנק פונקט ווי פריער.

אידן  צוויי  די  האבן  לובלין,  אין  געווען  זענען  זיי  ווען  אמאל 
זיך צונויפגערעדט מיט'ן בארימטער גאון און צדיק רבי צדוק 
זי"ע, און איהם דערציילט  הכהן פון לובלין - דער פרי צדיק 
וואס זיי האבן שוין אלס מיטגעמאכט און פראבירט צו העלפן 
זייערע קינדער אבער גארנישט האט געהאלפן. ווען רבי צדוק 
זי"ע האט געהערט זייערע רייד, רופט ער זיך אָן צו זיי און ער 
זאגט: אויב אזוי וועל איך אייך געבן אן עצה, עס איז געקומען 
די צייט איר זאלט מקיים וואס חז"ל זאגן "הֶוֵי עַז כַּנָמֵר" אמאל 
דארף מען זיין דרייסט און האבן אין זיך די מדה פון עַזות, גייט 
אריבער נאָכאַמאָל צו אייער רבי'ן רבי לייבעלע, און רירט זיך 
נישט אוועק פון זיין שטוב ווילאנג ער וועט אייך נישט העלפן 
מיט א ישועה, ווייל ער קען אייך באמת העלפן. און אויב וועט 
ער זיך וועלן ארויסדרייען און אייך שיקן צו אנדערע צדיקים 
-זאגט רבי צדוק ווייטער- זאלט איר צוריק טענה'ן צו איהם 
"מיר זענען דאָך מְקוּשָׁר צו אייך רבי, מיר זענען דיינע חסידים, 
און וויאזוי זאלן מיר פאָרן צו א צווייטער צדיק צו וועמען מיר 
זענען בכלל נישט מקושר און ער קען אונז נישט?" און איר 
זאלט נישט נאָכלאָזן פון אייער פארלאנג אז דער צדיק מוז 

אייך העלפן, האט רבי צדוק זיי גע'עֵצה'ט.

זיך  זיי האבן  און אזוי האבן די צוויי חסידים טאקע געטוהן, 
גענוי  געטוהן  און  רבי'ן,  זייער  פון  שטוב  צום  ארויסגעלאזט 
וואס רבי צדוק האט געהייסן. ווען רבי לייבעלע האט געזעהן 
אז ער האט נישט קיין ברירה מיט די צוויי אידן, האט ער זיי 
געזונטע  נישט  אייערע  אהער  ברענגט  אזוי,  "אויב  געזאגט 
ווען  חצר".  מיין  אין  אינדרויסן  שטיין  זאלן  זיי  און  קינדער, 
די  געדארפט  האבן  וועלכע  קינדער  די  געברענגט  מ'האט 
חצר  אינעם  אינדרויסן  געשטעלט  זיי  מ'האט  און  ישועה 
אזויווי דער צדיק האט פאַרלאַנגט, האט זיך רבי לייבעלע זי"ע 
גאר שטארק פאר'דבֵיקה'ט און האט אנגעהויבן צו שפאַנען 

אין זיין צימער אהין און צוריק מיט א געוואלדיגע התלהבות, 
א  און  פחד  א  ממש  ארויפגעפאלן  איז  אנוועזנדע  אלע  אויף 
ציטער און זיי האבן אנגעהויבן מְהַרְהֵר זיין בתשובה זעענדיג 
דערנאך  וועלטן.  העכערע  אין  ממש  שוועבט  צדיק  דער  ווי 
זיין גרויס התלהבות, און איז  האט ער זיך אפגעשטעלט פון 
א  ארויסגעצויגן  האט  ער  וואו  פון  לעדל  א  צו  צוגעגאנגען 
קליינע פושקע אין וועלכע ס'איז געלעגן אביסל 'אֵזוֹב' גראז, 
און ער האט דאס געגעבן פאר די צוויי חסידים - די עלטערן 
פון די קינדער, און ער האט זיי געהייסן אָפקאָכן די גראז אין 
וואסער, און געבן צו טרינקן פאר די קינדער, און דאס וועט 
בעזהשי"ת ברענגן זייער גאנצע רפואה. אזוי האבן די חסידים 
געטוהן, זיי האבן געקאכט די אזוב אין וואסער און געגעבן צו 
זייערע קינדער במשך עטליכע  וואסער פאר  די  פון  טרינקן 
די שרעקליכע מחלה  וואונדער,  וואונדער איבער  און  וואכן, 
געווארן  זענען  זיי  און  געווארן,  פארשוואונדן  אינגאנצן  איז 

גענצליך אויסגעהיילט אָן קיין שום זֵכֶר פון זייער קרענק.

פון  בקודש  משמש  דער  דערציילט  שפעטער  האט  עס 
די  איידער  טעג  עטליכע  אז  פלא,  דבר  א  זי"ע  לייבעלע  רבי 
זייער  אויסבעטן  געקומען  זענען  חסידים  אויבנדערמאנטע 
איז  רבי  דער  ווי  באמערקט  ער  האט  ישועה,  ענדגילטיגע 
יעדן טאג איידער ער האט זיך געוואַשן צום עסן צוגעגאנגען 
צו יענע פושקע און ארויסגענומען דערפון אביסל אזוב, און 
נ"א(  )קאפיטל  תהלים  אין  פסוק  דעם  געזאגט  ער  האט  דערביי 
"תחטאני באזוב ואטהר", אבער נאכדעם וואס די ישועה איז 
געקומען, האט ער אויפגעהערט מיט די דאזיגע הנהגה, און 

שוין נישט גענומען מער פון די אזוב.

איינס פון די הייליגע הנהגות פון הרה"ק רבי לייבעלע זי"ע איז 
געווען, ווען ער האט געדארפט ממשיך זיין א ישועה פאר א 
איד, פלעגט ער דאס טוהן דורכ'ן זאגן די ווערטער פון חז"ל 
און  זיין,  עוסק  אינמיטן  געהאלטן  דאן  האט  ער  וועלכע  אין 
האט  וואס  דער  פאר  ישועה  א  און  רמז  א  דארט  געטראפן 

געדארפט געהאלפן ווערן.

וועלכער  חסידים  די  פון  איינס  ביי  אמאל  פאסירט  האט 
געשעפט,  אין  זיך  ביי  ארבייטער  גוי'אישער  א  געהאט  האט 
ויהי היום און מ'האט געכאפט דעם גוי זיך ארומדרייען מיט 
פאַלשע געלט, א זאך וואס איז געווען פאררעכנט אלס גאר 
א האַרבע זינד און מ'האט געקענט באשטראָפט ווערן מיט די 
הארבסטע שטראפן אויף דעם. דער גוי האט נישט געטראכט 
קיין סאך, און ער האט תיכף ארויפגעוואָרפן דעם שולד אויף 
זיין אידישן בעל הבית אז ער איז דער וואס האט איהם געגעבן 
זיך  ישראל  שונאי  די  האבן  זיך  פארשטייט  ווי  און  געלט,  די 
ארויפגעכאפט אויף די מציאה, און זיי האבן אָן קיין איבריגע 
און  ארעסטירט,  און  איד  דעם  געכאפט  ודרישות  חקירות 

ס'האט איהם נישט געהאלפן קיין שום טענה. 

ווען עס האט זיך דערנענטערט די צייט פון זיי משפט, האט 
כדי ער  צוויי טעג  אויף  פון טורמע  געלאזט  מען איהם פריי 
וועט  וואס  אדוואָקאט  גוטן  א  איינהאנדלען  קענען  זיך  זאל 
איהם העלפן און פארטרעטן ביי זיין הארבע משפט וואס גייט 
איז  חסיד  דער  עונש.  זיין  באשליסן  מ'וועט  וואו  פאָרקומען 
געווען דבוק אין הרה"ק רבי לייבעלע זי"ע, און אין די צוויי טעג 
איז ער נישט געגאנגען אין ערגעץ, נאר תיכף ומיד געוואנדן 

זיינע טריט קיין לובלין צו פועל'ן א ישועה ביים רבי'ן.

ווען ער איז אנגעקומען קיין לובלין האט רבי לייבעלע זי"ע 
אין  זיך  ביי  איינגעשפארט  דאווענען  אינמיטן  געהאלטן 
צימער, א צייט ווען קיינער האט זיך נישט געוואַגט איהם צו 
זיין הייליגע עבודה. אבער דער חסיד האט  שטערן אינמיטן 
געוויינט פארן משמש און ערקלערט אין וואס פאר א שווערע 
מצב ער געפונט זיך, און ס'איז ממש פיקוח נפש אז ער זאל 
דער  צדיק.  ביים  זיין  מזכיר  זיך  און  אריינגיין  פריער  וואס 
משמש האט זייער רחמנות געהאט אויפן איד, אבער ער האט 
נישט דערוואגן  זיך  אויס, איך קען  "הער מיך  געזאגט  איהם 

אריינצוגיין אין צימער און שטערן דעם רבי'ן, אבער אזויפיל 
בין איך גרייט צו טוהן פאר דיר, איך וועל עפענען דעם טיר, 
די  ס'איז  ווען  באשליסן  און  אריינגיין  אליינס  זאלסט  דו  און 

ריכטיגע מינוט צוצוגיין און זיך מזכיר זיין".

צימער,  אין  אריינגעלאזט  איהם  האט  משמש  דער  הוה,  כך 
און דער חסיד האט באמערקט ווי רבי לייבעלע האלט שוין 
נאכן דאווענען, ער טוט אויס זיינע תפלין און ער איז מְעַיין אין 
א גמרא. דער צדיק איז געווען זייער פארטיפט און ער האט 
וואס איז אריינגעקומען.  נישט באמערקט דעם חסיד  בכלל 
אויך דער חסיד איז געבליבן שטיין ביים זייט פונעם צימער, 
ביז  רבי'ן.  דעם  שטערן  און  נאנט  צוצוגיין  האבנדיג  מורא 
האט  און  לערנען  געענדיגט  האט  רבי  דער  ווען  ענדליך 
באמערקט  ער  האט  גמרא,  די  פון  אויגן  זיינע  אויפגעהויבן 
דעם חסיד שטיין דארט, און ער האט איהם געפרעגט וואס 
ער וויל. דאן איז דער חסיד צוגעגאנגען נאנט און דערציילט 
איבער דעם שווערן משפט און עונש וואס וואַרט אויף איהם 
רח"ל. זאגט איהם דער רבי "איך האב יעצט געלערנט אין די 
גמרא ווי חז"ל זאגן 'לֹא אָמַר לְהוּ וְלֹא מִידִי' )לכאורה איז די כוונה צו 
די ווערטער אין גמרא מסכת שבת דף פ"ו: ביי מתן תורה אז אינעם ערשטן טאג האט 

דער אייבישטער גארנישט געזאגט פאר די אידן( און דעריבער זאגט איך 

דיר אויך, דו דארפסט זיך נישט זארגן, ס'וועט גארנישט זיין". 
פונעם  כוונה  די  פארשטאנען  נישט  אבער  האט  חסיד  דער 
דארף  ער  אז  איינגעבעטן  ווייטער  זיך  האט  ער  און  צדיק, 
הארבע  א  גאר  ח"ו  אפ  איהם  ס'וואַרט  און  ישועה  גרויסע  א 
שטראָף, אבער דער רבי האלט זיך ביי זיינס "איך האב דיר שוין 
געזאגט, לֹא אָמַר לְהוּ וְלֹא מִידִי, דער מקטרג וועט גארנישט 
קענען זאגן, און ס'וועט גארנישט ווערן פון די גאנצע משפט". 
הערנדיג די אָפענע דיבורים פונעם צדיק, האט זיך דער חסיד 
בטחון  און  האפענונג  מיט  פיל  הארץ  א  מיט  און  בארואיגט, 

האט ער פאַרלאָזט דעם רבי'נס שטוב.

דער געריכט איז באשטימט געווארן פארצוקומען אין די טעג 
געווען א  איז  יענע תקופה  אין  און סוכות.  כיפור  יום  צווישן 
באשטימטע טאג וועלכע איז געווען ווי א חָגא ביי די פויערן, 
ווען מ'פלעגט אינאיינעם ארויסגיין צו די פעלדער און אנהייבן 
יאר איז דער חגא  יענעם  נייעם סעזאן.  ארבעטן דארט צום 
געפאלן צומארגענס פון יום כיפור, און אלע פויערן האבן זיך 
פוילישע  די  פעלדער.  די  צו  פרייליכערהייט  געטוהן  לאָז  א 
דער  און  שטייגער,  איר  ווי  אנגעקומען  פרי  איז  ווינטער 
וועטער איז געווען גאנץ קאלט באגלייט מיט שטארקע ווינטן 
וואס האבן געבלאזן אין די אפענע פעלדער. צווישן די גויים 
אינדרויסן פון שטאט איז אויך געווען דער גוי דער מָסוּר וואס 
האט געמאכט דעם בלבול אויפן איד אז די פאלשע געלט איז 
זיינע, און דער מסור איז שטארק פארקילט געווארן  געווען 
דארט, ווי אויך איז זיין פנים ווי געפרוירן געווארן פונעם ווינט, 
און זיין מויל איז געווארן פארקרומט. אזוי האט זיך דער גוי 
צוריקגעשלעפט אהיים אינגאנצן קראנק און שוואך, וואו ער 
איז אריינגעפאלן אין בעט, און קוים געקענט ארויסרעדן א 
וואָרט פון מויל. די פאליציאנטן וואס האבן ארעסטירט דעם 
געריכט,  אויפן  זיין  מְוותר  געוואלט  נישט  אבער  האבן  איד 
מורא האבנדיג אז די גאלדענע געלעגנהייט פון פאר'משפט'ן 
און  הענט,  זייערע  פון  ארויסגליטשן  זיך  וועט  איד  דעם 
דעריבער האבן זיי באשלאסן ווייטער פאָרצוזעצן מיט'ן גאנצן 
פראצעדור, און דער גוי'אישער ארבעטער דער מסור וועלן זיי 
ברענגן אויף א בעט אין געריכט זאַל אז ער זאל קענען עדות 

זאגן קעגן זיין אידישן בעל הבית.

א  מיט  גוי  קראנקן  דעם  דערזעהן  האט  שופט  דער  ווען 
אין  געווארן  ער  איז  א בעט,  אויף  ליגנדיג  פנים  פארקרומטן 
זיך גענועמן שרייען אויף די אנוועזנדע מיט צאָרן  כעס, און 
"איר זענט געקומען מאכן א געלעכטער פון די ריכטער?", און 
דערביי האט ער אנגעכאפט אלע צעטלעך און דאקומענטן 
וואס מ'האט אראפגעלייגט אויף זיין טיש, ער האט עס צוריסן 
אויף שטיקלעך און באפרייט דעם איד אויפן ארט. לא אמר 

להו ולא מידי.

הרה"ק      
רבי יהודה לייב איגר זי"ע 

דער תורת אמת פון לובלין
 יארצייט:

כ"ב שבט תרמ"ח

הילולאהילולא
דצדיקיאדצדיקיא

מאמר
ב'
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די תורה ביים חתונה

גראבאוויץ  פון  בער  אליעזר  רבי  וואס  נאכדעם 

קהל  בפני  ווערטער  זיינע  פאָרלייגן  געענדיגט  האט 

געענדיגט  זיך  האט  וואס  זי"ע,  רב  אפטער  פארן  ועדה 

אז  דעם  מיט  פריערדיגן מאמר-  אינעם  דערציילט  -ווי 

און  פענסטער  פון  ארויסשפרינגן  געדארפט  האט  ער 

דאס  פארלאזן  תיכף  און  חתונה,  די  אינמיטן  אנטלויפן 

שטעטל, איז פארבליבן א אומעטיגקייט ביים ציבור, די 

שמחה איז כמעט ווי צושטערט געווארן דורך די שארפע 

מחותן  הויפט  צום  געוואָנדן  געווען  זענען  וואס  רייד 

- דער הייליגער אוהב ישראל זי"ע. אויך די חבריא פון 

פרשיסחא וואס איז ספעציעל געקומען פארטרעטן דעם 

רבי רבי בונם זי"ע און אינצווישן זיי דער חידושי הרי"ם 

זי"ע, האט געהערשט גרויס עגמת נפש פון די לעצטע 

אנטוויקלונגען ביי די חתונה. אבער דער אפטער רב זי"ע 

האט באפוילן אז מ'זאל ווייטער פאָרזעצן מיט די גרויסע 

וואס עס האט פאסירט. כך הוה,  שמחה און פארגעסן 

מ'האט ווייטער געזינגען און געטאנצן און ממשיך געווע 

מיט שמחת חתן וכלה ווי געווענליך. 

שפעטער האט דער אפטער רב זי"ע געזאגט תורה 

ווערטער  זיינע  געשטעלט  האט  ער  און  חתונה,  די  ביי 

אויף דעם וואס מיר זאגן שבת קודש ביים דאווענען "זֶה 

שִׁיר שֶׁבַח שֶׁל יוֹם הַשְׁבִיעִי שֶׁבּוֹ שָׁבַת קֵל מִכָּל מְלַאכְתּוֹ 

הַשַׁבָּת.  לְיוֹם  שִׁיר  מִזְמוֹר  וְאוֹמֵר  מְשַׁבֵּחַ  בִיעִי  הַשְּׁ וְיוֹם 

טוֹב לְהוֹדוֹת לַה' לְפִיכָךְ יְפָאֲרוּ וִיבָרְכוּ לָאֵ-ל כָּל יְצוּרָיו", 

זי"ע  רב  אפטער  דער  האט  ווערטער  זיינע  צווישן  און 

א  קודש  שבת  ביי  מיר  געפונען  באמת  אז  ערקלערט 

ספעציעלע זאך, אז עס איז נישט פארהאן אין איר קיין 

שום באזונדערע מצות-עשה וואס מ'דארף טוהן מיט א 

'מעשה' אדער א 'פְּעוּלה' מצד דער מענטש, אדרבה דער 

'נישט  עיקר פון שמירת שבת איז נאר דורכ'ן רוּען און 

טוהן' קיין שום מלאכה וכדומה, וואס דאס באדייט אז 

שבת קודש טוט זיך אפ דער תיקון פון די גאנצע בריאה 

מ'דארף  אליין,  אינגאנצן  וועלטן  אין אלע העכערע  און 

נישט אונזערע מעשים פון די וועלט זאלן ארויסהעלפן 

דערצו, נאר אלעס געשעט פון זיך אליין. און ווען דאס 

פאסירט אין אלע עולמות, איז א שעת הכושר אז א איד 

זאל זיך קענען מיטכאפן דערמיט, אפילו איינער וואס איז 

בִיעִי" די  נישט באמת ראוי, אבער וויבאלד דער "יוֹם הַשְּׁ

הייליגע שבת אליינס איז "מְשַׁבֵּחַ וְאוֹמֵר מִזְמוֹר שִׁיר לְיוֹם 

וִיבָרְכוּ לָאֵ-ל כָּל יְצוּרָיו"  יְפָאֲרוּ  הַשַׁבָּת", ממילא "לְפִיכָךְ 

קענען שוין אלע ברואים אין די וועלט זיך אויך צוכאפן 

אנצוקומען  זיין  זוכה  שבת  מיט'ן  צוזאמען  און  דערצו 

גאר ווייט און צו לויבן השי"ת )זעה די טיפע ווערטער וועלכע זענען 

געדרוקט באריכות אינעם סוף פונעם ספה"ק אוהב ישראל "דרוש לשבת קודש" 

וואס זענען גאר טיף און הויעך און קענען כמעט נישט ארויסגעברענגט ווערן 

אין אונזער שפראך(.

א גאלדענע וואָגשאָל אינעם מויל

הגה"ק רבי יצחק מאיר פון גור - דער חידושי הרי"ם 

א  געווען  מרגיש  האט  ער  אז  געווען  מֵעִיד  האט  זי"ע 

געהערט  ווען ער האט  זיסקייט  און  זעלטענע מתיקות 

אט די הייליגע דברי תורה פונעם אפטער רב זי"ע ביים 

אוסטילא חתונה, און ער האט דערציילט אז די זיסע טעם 

איז איהם פארבליבן אין מויל איבער א יאר שפעטער... 

זי"ע געזאגט אז ער  אויך האט דער חידושי הרי"ם 

האט נאך אין זיין לעבן נישט געהערט א מויל וואס זאל 

רָאוּי צו זאגן תורה אזויווי דער הייליגער מויל  זיין אזוי 

באקאנט  ס'איז  וועלכע  אויף  זי"ע,  רב  אפטער  פונעם 

אז הרה"ק דער רבי רבי אלימלך פון ליזענסק זי"ע האט 

געזאגט אז ער האט צוטיילט זיינע רוחניות'דיגע כוחות, 

רבי  תלמיד  זיין  פאר  איבערגעגעבן  ער  האט  אויגן  די 

מויל  זיין  און  זי"ע(,  לובלין  פון  רבי  )דער  לאַנצוהטער  איציקל 

האט ער איבערגעגעבן פאר רבי יהושע העשיל אפטער 

)דער אוהב ישראל זי"ע(, דעריבער איז נישט קיין וואונדער אז 

אט דער מויל האט געזאגט תורה בקדושה ובטהרה. 

זי"ע האט צוגעגעבן אז די  און דער חידושי הרי"ם 

צדיקי הדור האבן עדות געזאגט אויפן אפטער רב זי"ע 

אז אין זיין מויל געפונט זיך א 'גאלדענעם וואָגשאָל' און 

יעדע אות וואס קומט ארויס פון דאָרט איז געמאָסטן און 

געוואויגן. ]כאטש ס'איז באקאנט אז דער אפטער רב זי"ע 

פלעגט צומאל זאגן זאכן וואס פאר א געווענליכן מענטש 

האט זיך געדאַכט אז ער זאגט בלויז 'גוּזְמָאוֹת' און ברייטע 

געהאט  שטענדיג  רייד  זיינע  האבן  באמת  אבער  זאכן, 

באהאלטן אין זיך גאר טיפע און גרויסע סודות התורה 

און זענען געזאגט געווארן מיט כוונות און יחודים[.

דער יונגערמאן וואס איז כּוּלוֹ שבת

החתונה,  סעודת  די  געענדיגט  זיך  האט  עס  ווען 

האט זיך דער עולם ארויסגעלאזט אין פייערדיגע טענץ, 

די  ביי  אנוועזנד  געווען  זענען  וואס  די צדיקים  אויך  ווי 

זיך.  צווישן  געטאנצן  און  געווען  משמח  האבן  שמחה 

צדיקים  די  ווי  רינגן  פארשידענע  געשאפן  זיך  ס'האט 

האבן געטאנצן איש על מחנהו ואיש על דגלו, עטליכע 

האבן זיך אנגעכאפט צוויי אדער דריי צדיקים אינאיינעם 

און געטאנצן צוזאמען מיט התלהבות. דער אפטער רב 

זי"ע איז געשטאנען פון די זייט און באטראכט די צדיקים 

ווי זיי טאנצן, ווען אויף זיין פנים איז קענטיג אז ער זוכט 

די צדיקים.  פון  איינס  וויל טאנצן מיט  און ער  איינעם, 

"וואס מיר האבן  אָן דער אפטער רב  זיך  ענדליך רופט 

וואס דער שבת קודש דאנקט  פריער געזאגט אז דאס 

און לויבט השי"ת דאס טוט ערוועקן די גאנצע בריאה 

זאל קענען לויבן דעם אייבישטער, אויף דער יונגערמאן 

צום  צוגייענדיג  שבת"  כּוּלוֹ  איז  ער  געמיינט,  איך  האב 

חידושי הרי"ם וואס איז אויך דארט געטאנצן, און דערביי 

האט דער אוהב ישראל זי"ע אריינגעשטעקט זיינע הענט 

אינעם גארטל פונעם חידושי הרי"ם און געטאנצן מיט 

איהם פאר א שטיק צייט, א זאך וואס האט פארשטייט 

ביי  וואונדער  און  התפעלות  גרויס  ארויסגערופן  זיך 

און  כבוד  געוואלדיגע  די  זעענדיג  פארזאמלטע,  אלע 

ליבשאפט וואס דער זקן הצדיקים ווייזט ארויס פאר דער 

יונגערמאן פון ווארשא, דער גדול בתורה וואס זיין נאמען 

איז אינגאנצן נישט באקאנט פאר די וועלט, במקום די 

אלע חשוב'ע און עלטערע צדיקים וואס האבן זיך דארט 

געפונען.

דאס לעבן און שאפן פון

רבותינו הקדושים
פון פרשיסחא און ווארקא

זכותם יגן עלינו

תולדותיהם
"ושל צדיקים
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